



من كتاب كلمة منقعة - البابا شنوده الثالث

### الحق

- ❖ الذي يجب الحق، ويدافع باستمرار عن الحق..
- ❖ ينبغي قبل أن يأخذ حق الله من الناس، يأخذ حق الله أولاً وقبل كل شيء، من نفسه هو.
- ❖ الذي يجب الحق، لا يجامل نفسه أبداً، ولا يجامل أحداً من أحبائه، على حساب الحق. لأنه يحب الحق من كل قلبه أكثر مما يحب أحداً من الناس..
- ❖ ومحب الحق، له ميزان واحد فقط، يزن به لكل. فلا يصف عن البعوضة لأحد، ولا يبلع الجمل لآخر.
- ❖ لا يدين أحداً في شيء، بينما يبرر غيره في نفس الشيء، بسبب عواطفه تجاه هذا وتجاه ذلك.
- ❖ ولا مانع عنده أن يدين نفسه في عمل من الأعمال، ويرفض أن يبرر ذاته، إذ يري أن تبرير الذات هو أمر لا يتفق مع الحق. ويضع أمامه قول الرب: "مبىرى المذنب، ومذنب البريء، كلاهما مكرهة للرب" (أم17:15).
- ❖ والذي يجب الحق لا يظلم أحداً، ولا يقبل أن يقع ظلم على أحد، حتى لو كان ممن يعادونه..
- ❖ إنه يحب الحق بعيداً عن الطائفية والتعصب، لا فرق عنده بين قريب وغريب. لا يتأرجح الحق عنده بعوامل تتصل بالدين والجنس والقرابة..
- ❖ الحق اسم من أسماء الله. فالذي يجب الحق، يحب الله. والذي يبعد عن الحق، يبعد عن الله..
- ❖ والذي يسير في طريق الحق، يتحرر من الباطل، ومن الزيف، ومن الرياء، ومن التملق والنفاق، ومن التظاهر، لأنها كلها أمور ضد الحق.
- ❖ كلمة الحق لها قوتها، وإن صدرت من فم طفل صغير، لأن قوة الحق تتبع من ذاته وليس من الخارج.
- ❖ وبعكس ذلك الباطل، فليس له قوة في ذاته، مهما كانت قوة المدافع عنه.
- ❖ الحق قد يبدو أولاً منهزماً، ثم ينتصر أخيراً.
- ❖ لا بد للحق أن يحتمل، ليعبر عن محبته الله.
- ❖ الذي يقوده الحق، **يفرح** بقيادته، ويتغذى بالحق ويحيا.

From "Words of Spiritual Benefit"

For H.H. pope Shenouda III

### THE TRUTH

- ❖ He who loves and always defends the truth, before he takes God's rights from people, he must first take God's right from himself.
- ❖ He who loves the truth, never favours himself or any of his beloved ones on the account of truth, because he loves the truth from all his heart more than he loves anyone.
- ❖ The lover of truth has only scales to weigh for all, he does not strain out a gnat for one and he does not swallow a camel for the other.
- ❖ He does not condemn anyone for something which he justifies for another because of his feelings towards this or that.
- ❖ He has no objection to take the blame and refuse to justify himself as he considers that self-justification does not agree with the truth and it puts in front of him the Lord's saying: "*He who justifies the wicked and he who condemns the just, both of them alike are an abomination to the Lord.*" (Prov. 17:15).
- ❖ He who loves the truth never oppresses anyone and does not accept someone to suffer injustice, even those who are against him.
- ❖ He loves the truth far from any denomination and discrimination, with no difference between a relative or a stranger. To him, the truth does not differ because of religion, sex or relationship.
- ❖ Truth is one of God's names and he who loves the truth, loves God and who keeps away from the truth, keeps away from God.
- ❖ He who is led by the truth will be pleased with its leadership and nourishment and lives by it.

Church's web site [www.stmarkmontreal.ca](http://www.stmarkmontreal.ca)  
Pour visite, Prière contactez et laissez un message

Père / Mikhail Aziz:

(514) 591-9747 Fax# (514) 593-7498

[frmikhail@stmarkmontreal.ca](mailto:frmikhail@stmarkmontreal.ca)

Père / Victor Nasr:

(514) 918-2484

[frvictor@stmarkmontreal.ca](mailto:frvictor@stmarkmontreal.ca)

جدول مواعيد الخدمة +++ Tableles de services

+ Confessions Père Victor	Mar	7 - 9 ½	PM	+ إعترافات أبونا فيكتور
+ La Messe	Merc	5½ - 7½	AM	+ القداس الإلهي
+ Étude Bible pour les gradués	Mar	8 - 10	PM	+ درس كتاب للخريجين
+ Confessions Père Mikhail	Jeu	4½ - 7	PM	+ إعترافات أبونا ميخائيل
+ La Messe	Vend	8 - 10	AM	+ القداس الإلهي
+ Réunion de Prière	Vend	7½ - 8	PM	+ أجتتماع صلاة
+ Réunion de la famille	Vend	8 - 9½	PM	+ أجتتماع الأسرة
+ Réunion des Jeunes (Sec 3, 4, 5)	Vend	8½ - 10½	PM	+ أجتتماع الشباب
+ La Messe	Sam	9 - 11	AM	+ القداس الإلهي
+ Classe de Copte et Louange pour les enfants ( 8 - 14 ans)	Sam	12½ - 2	PM	+ درس لغة قبطية واتسبحة للأطفال سن (8 - 14)
+ Classe de Cantiques (Grade 1 - 6)	Sam	2 - 3	PM	+ درس الحان (Grade 1 - 6)
+ Club des anges	Sam	3 - 7	PM	+ نادى الملائكة
+ Étude de Bible	Sam	6 - 7	PM	+ درس كتاب
+ Vêpres / Louanges	Sam	7 - 10½	PM	+ عشية / تسبحة
+ La Messe	Dim	8½ - 11½	AM	+ القداس الإلهي
+ préparation de service ( pour gradués)	Dim	12½ - 1½	PM	+ أعداد خدمة ( الخريجين)
+ Réunion des serviteurs	Dim	1½ - 2½	PM	+ أجتتماع الخدام

## أخبار الكنيسة

1. يصل نيافة الأنبا بولس يوم الاثنين الموافق ١٩ أغسطس، يقام حفل التجليس يوم الثلاثاء الموافق ٢٠ أغسطس الساعة السابعة والنصف مساءً بكنيسة مارمرقس، كما يقام أحتفال يوم الخميس الموافق ٢٢ أغسطس بقاعة Palace التذاكر متوفرة مع نادبة توفيق. لمزيد من المعلومات بلوحة الاعلانات او church website
2. يقام يوم الثلاثاء القادم اجتماع اسرة ماريوحنا الساعة ١١ صباحا.
3. تقييم الكنيسة رحلة يوم السبت القادم الموافق ١٠ أغسطس الي بلاج Cap St. Jacque بالسيارات الخاصة وكل شخص متكفل بمصاريفه، التجمع الساعة ٣٠: ١٠ صباحا في البلاج.
4. بدأ التسجيل لمهرجان الكرازة ٢٠١٩ (Grades 4-11) (CEGEP) والجامعة ببزمنت الكنيسة. لمزيد من المعلومات والتسجيل برجاء الاتصال بأكرم جرجس 514-572-2560 من أجل المساهمة في مؤتمر الكبار تقيم الكنيسة (Garage sale) يوم الاحد الموافق ١٨ أغسطس من الساعة ١٢ ظهرا الي الساعة ٤ مساءً بالفناء الخارجي للكنيسة. تبرعاتكم من الكتب او الهدايا او لعب الاطفال .... الخ برجاء احضارها قبل يوم ١١ أغسطس بمبنى كينونيا.

## معمودية مقدسة

تهنيء الكنيسة أبناءها شنوده حالاكاً وزوجته مالمين حنين بمعمودية الأبنة المباركة ناتالي وترجو لها نمواً في القامة والنعمة

## Church news

1. HG Bishop Boulos will arrive on Monday August 19, the enthronement will be held on Tuesday August 20 at 7:30 p.m at Saint Mark Church. A dinner celebration will be held on Thursday August 22 at Palace Reception hall, tickets are available with Nadia Tawfeek. For more information please check the church notice board or church website
2. The meeting of St. John the beloved will be held next Tuesday at 11 am.
3. The church is organizing a trip to plage cap St, Jacque next Saturday August 10. Come with your own car and each one on his own expensive. Gathering will be at the plage at 10:30 am.
4. Mahragan Al Keraza registration for grades (4-11), cegep and university for 2018 started in the basement with Akram Guirguis 514-572-2560
5. A garage sale will be held in support of the senior youth convention on august 18<sup>th</sup> from 12 to 4 p.m on the terrace outside. Donation of toys, books, tools... etc. should be brought on any sundday from now until august 11<sup>th</sup> at Kenonia building.

## Blessed Baptism

The church congratulates her beloved  
Shenouda Halaka and his wife Marlen Henen  
For the blessed baptism of their daughter Natalie  
May the Lord bless his upbringing and growth